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В статье представлены результаты мотивационного анализа диалектной лексики, описываю-

щей представления носителя народной культуры о жадности. Показано, что семантика лексических 

единиц, выражающих идею жадности, производна. Выделены пять тематико-мотивационных групп, 

предоставляющих «донорский» материал для образования обозначений жадного человека: «Соматика 

человека», «Деятельность/действия», «Животные», «Бытовые предметы», «Еда, прием пищи». Вос-

создан собирательный образ жадного человека, запечатленный в мотивировках соответствующих 

лексем и фразеологизмов. По результатам анализа мотивировок представленных номинаций смоде-

лирована прототипическая ситуация жадности.   
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The article is devoted to the results of the motivation research of the dialect lexis which represents 

the concepts of carries of culture about greed. It is revealed that the semantics of the lexical items 

representing the idea of greed is derivative. Five thematic-motivational groups providing “donor” material 

for formation of lexical units denoting a greedy person are identified. They are the following: «Human so-

matics», «Activity\actions», «Animals», «Household items» and «Food\eating». A generalized image of a 

greedy person, inscribed in motivations of particular lexemes and phraseological units, is reconstructed. On 

the basis of the results of the motivation research of the lexical units the prototype situation of greed has been 

simulated.  

Key words: Russian dialect lexicon; motivation analysis; attitude to property; greed; ethnolinguis-

tics. 

 


